
Interviurile one2one, 24 aprilie 2024 - Invitat: Vasile Bănescu, purtătorul de cuvânt al Bisericii 

Ortodoxe Române 

Europa Liberă: Bună dimineața! Invitatul Interviurilor one2one din această săptămână este 

purtătorul de cuvânt al Patriarhiei Române, Vasile Bănescu. Domnule Vasile Bănescu, bine ați 

venit la Europa Liberă! 

Vasile Bănescu: Bine v-am găsit! Mă bucur foarte mult să fiu aici, eu fiind un fidel ascultător al 

postului Europa Liberă încă din secolul trecut.  

Europa Liberă: Vreau să vă rog să acceptați ca subiectul principal al interviului să fie situația din 

Republica Moldova, situația în care sunt cele două biserici de acolo.  

Dar le spun celor care ne urmăresc că vom discuta și despre Paști și, eventual, dacă 

dumneavoastră, Biserica Ortodoxă Română, aveți de făcut câteva recomandări pentru cei vor să 

plece în această perioadă la Ierusalim - cum se întâmplă de obicei în preajma sărbătorii de Paști, să 

o faceți.  

Revenim la subiectul principal. Este o situație delicată. Am aflat că, după începerea războiului din 

Ucraina, după ce Rusia a invadat Ucraina, sunt zeci de preoți care au plecat de la Mitropolia 

Moldovei și au venit la Mitropolia Basarabiei. Mitropolia Moldovei ține în continuare de Biserica 

Ortodoxă a Rusiei, Mitropolia Basarabiei ține de Patriarhia Română. 

Înainte de a intra în subiect pe larg, vă rog să ne spuneți care sunt cifrele actualizate.  

Vasile Bănescu: Descrierea succintă pe care ați făcut-o e perfect adecvată la realitatea din Republica 

Moldova, țară în care există, cum spuneți, două entități ecleziastice, două mari entități bisericești.  

Cea mai veche firește că este din 1812 - desi, înainte de 1812, putem vorbi de structură ecleziastică 

românească, de vreme ce Moldova e o parte din România. Dar din 1812, când rușii ocupă Moldova, 

este creată această entitate, numită Mitropolia Moldovei, care aparține direct de Patriarhia 

Moscovei.  

Mitropolia Basarabiei apare după 1990, în concret ceva mai târziu, întrucât a fost nevoie de un 

recurs la CEDO pentru asta - din 2001 este, practic, activă. Avem acolo un mitropolit, în persoana 

Mitropolitului Petru. Avem și Mitropolia Basarabiei de Sud, unde, de asemenea, avem un episcop.  

Cele două entități bisericești se confruntă actualmente, ca și în Ucraina, unde, în mod similar, există 

tot două structuri bisericești - una care aparține în continuare în mod foarte limpede de Patriarhia 

Moscovei [și] una care s-a desprins formal de Patriarhia Moscovei. Așadar, în oglindă, situația este 

asemănătoare și numitorul comun, pe care dumneavoastră l-ați identificat, este chiar începerea 

războiului din Ucraina.  

Pentru că fenomenul care e în creștere acum în Republica Moldova - acela al ieșirii de sub jurisdicția 

Mitropoliei Moldovei, deci cea cu legătură directă cu Patriarhia Moscovei - este în creștere, acest 

număr al preoților… E firesc, pentru că implicarea Patriarhiei Moscovei în susținerea unui război de 

agresiune, fără precedent în istoria noastră modernă, europeană sau cel puțin recentă, a făcut pe 

foarte mulți oameni, inclusiv clerici, să discearnă din ce în ce mai clar între binele, așa cum e el, 

relativ, în care trăim toți, și răul foarte agresiv pe care îl reprezintă acest război.  



 

Europa Liberă: Colegii din Republica Moldova spun că numărul preoților care slujesc acum la 

Mitropolia care ține de Patriarhia Română s-a dublat în ultimii ani.  

Vasile Bănescu: Da, pot să confirm lucrul acesta. Repet, numărul este în creștere. Ce s-a întâmplat 

mai recent este că Mitropolitul Vladimir al Mitropoliei Moldovei, care ține de Patriarhia Rusă, a 

transmis o scrisoare, inclusiv Patriarhului Kiril, dar și Patriarhului Daniel, aici la București, luna 

trecută. 

Europa Liberă: Luna trecută… 

Vasile Bănescu: Chiar mai devreme puțin. 

Lucrurile s-au întâmplat după ultima ședință a Sfântului Sinod, de pe 29 februarie anul curent, când, 

așa cum știm, s-au luat în registrul acesta al comunităților ortodoxe românești din afara granițelor 

României două decizii importante. Una a fost aceasta privitoare la Republica Moldova și la preoții de 

acolo. S-a spus clar - și eu doar citez din această hotărâre - Patriarhia Română îi primește, evident, cu 

toată deschiderea pe toți preoții ortodocși români care vor să iasă de sub jurisdicția Mitropoliei 

Moldovei și să treacă, să revină într-un fel la Biserica Mamă - pentru că putem vorbi în acești termini 

- la Mitropolia Basarabiei, care aparține de Patriarhia Română. 

Această încurajare a preoților era necesară în contextul în care Mitropolitul Vladimir a venit cu o 

explicație, cu o replică, care nu coincide cu realitatea. A spus că acești preoți au cazuri de indisciplină 

sau că în rândurile lor sunt multe cazuri de indisciplină. 

Europa Liberă: Și că nu vor primi documentele necesare să poată pleca. 

Vasile Bănescu: Și că n-au cerut cartea aceea de plecare - ceea ce nu e un adevăr, pentru că ei au 

cerut. Cei mai mulți dintre ei au cerut, dar nu au primit-o. Așadar, Patriarhia Română, în mod firesc, îi 

încurajează pe românii din diaspora, din afara granițelor, să revină la biserica-mamă, dacă își doresc.  

Europa Liberă: Câți au revenit? 

Vasile Bănescu: Nu am un număr concret acum, întrucât, firește, lucrurile sunt în mișcare.  

Europa Liberă: Dar, dacă spunem că s-a dublat numărul preoților care au plecat de la Mitropolia 

Moldovei, este corect? 

Vasile Bănescu: Este vorba de câteva zeci și poate mai mult. Nu am acum un număr foarte, foarte 

concret. 

Europa Liberă: Și aveți semnale că vor în continuare?  

Vasile Bănescu: Da. În mod evident, vor în continuare, întrucât acest război care, repet, e numitorul 

comun al tuturor fenomenelor, într-un fel centrifugă când e vorba de Patriarhia Moscovei sau 

centripetă când e vorba de Patriarhia Română, e firesc, pentru că românii de acolo în mod clar se 

află sub sub un stres uriaș, e vorba de rele tratamente, chiar, pe care le suportă. În plus, evident, e 

vorba de un firesc patriotism care nu moare în nimeni, chiar dacă trăiește departe de țară.  



Europa Liberă: Sunt preoți care v-au solicitat chiar și protecția fizică? Vă întreb lucrul acesta pentru 

că au fost situații conflictuale, în care preoți care slujeau în parohiile lor s-au confruntat cu situații 

în care au venit oameni din sat sau au venit preoți din alte localități, s-au plâns de asta… 

Vasile Bănescu: Aceste informații le au în mod cert ierarhii români de acolo, e vorba de Mitropolitul 

Petru, în primul rând. 

Dar cazuri concrete de violență nu au parvenit, cel puțin la București, ca informare. În orice caz, 

comunitățile românești de acolo, aflate sub jurisdicția Patriarhiei Române, sunt sprijinite de noi. 

Adică, în mod cert, orice ajutor se va solicita, el va fi primit.  

Europa Liberă: Spuneți că preoții dau semnale că vor să vină în continuare. În acest moment, 

Mitropolia Basarabiei câți slujitori are? 

Vasile Bănescu: Mitropolia Basarabiei are câteva zeci de parohii răspândite în arealul Republicii 

Moldova. Cred că e vorba de peste 100 de parohii din Republica Moldova. Evident, parohii românești 

care aparțin de Mitropolia Basarabiei.  

Este un lucru important și, dincolo de cifre, pe care regret că nu le am la modul cel mai riguros cu 

mine, e vorba de fenomenul în sine. 

E un fenomen care anunță un dezgheț de tip ecleziastic și o formulare a discernământului clericilor 

din Republica Moldova. Ei înțeleg că, de fapt, viitorul - inclusiv al Moldovei, al Republicii Moldova - 

este alături de Europa, este alături de România. Acest lucru se simte și iată că are efect concret.  

 

Europa Liberă: Ați spune că preoții au curajul pe care nu-l au enoriașii atunci când sunt întrebați în 

sondaje dacă vor să se apropie mai mult de România? 

 

Vasile Bănescu: Da. Enoriașii și chiar politicienii. Deși actuala conducere a Republicii Moldova este 

pro-europeană și, evident, în relații excelente cu România, există acolo, după cum știm, mai multe 

registre politice, multe dintre ele fiind ostile, ca să spun așa, proeuropenismului. Noi sperăm ca și 

aici, în țară, să învingă rațiunea, să învingă discernământul, întrucât știu că și în Republica Moldova 

vor fi alegeri în această toamnă, așa cum vor fi și la noi.  

 

Europa Liberă: Și un referendum va fi. Vor fi de asemenea, alegeri prezidențiale. 

Vasile Bănescu: Deci, fenomenul este profund îmbucurător. Această întoarcere cu fața, cu mintea și 

chiar urnirea concretă, afilierea, întoarcerea la biserica-mamă țin de un reflex moral care mă bucur 

că, iată, a rămas intact sau în orice caz s-a retrezit acum.  

 

Europa Liberă: Ce riscuri își asumă acești preoți în acest moment?  

 

Vasile Bănescu: Nu pot să estimez exact. În mod firesc, nu cred că vorbim de riscuri care să le 

afecteze viața personală sau securitatea. Cel puțin, sper că nu, deși…. 



 

Europa Liberă: Riscă să rămână fără parohii? 

 

Vasile Bănescu: Probabil că nu. Probabil că nu, întrucât inclusiv Mitropolitul Vladimir recunoaște în 

prima scrisoare pe care am menționat-o, adresată patriarhului Kiril, că e neputincios în fața acestui 

fenomen. Îi transmite patriarhului Kiril că el, practic, nu poate face nimic mai mult decât a făcut până 

acum. Reiese de acolo un tip de resemnare în legătură cu plecarea preoților români de sub jurisdicția 

lui.  

 

Europa Liberă: Mitropolitul Vladimir a fost la ședința sinodului din 12 martie de la Moscova și, în 

urma acelei ședințe de sinod, a venit un comunicat de la Moscova. Eu l-am perceput de 

amenințare la adresa Bisericii Ortodoxe Române.  

 

Vasile Bănescu: Nu ne surprinde.  

 

Europa Liberă: Nu vă surprinde, dar spune acest comunicat că aceste plecări către Biserica 

Ortodoxă Română ale preoților din Mitropolia Moldovei contravin sfintelor canoane și a 

amenințat că, dacă vor fi puse în aplicare, aceste plecări „vor avea consecințe grave” atât pentru 

relațiile bilaterale ale Bisericilor Ortodoxe Ruse și Române, cât și pentru unitatea Bisericii 

Ortodoxe în ansamblu. Biserica Ortodoxă Română simte deja aceste consecințe?. 

Vasile Bănescu: Nu, nu se resimt aceste consecințe în plan concret. E vorba de un tip de amenințare 

pe care nu o putem aprecia ca fiind creștinească. Chiar deloc, ci dimpotrivă.  

Apropo de canonicitate, cine vorbește despre canonicitate? Cine este un intrus în spațiul Republicii 

Moldova? Cine a cucerit în 1812 Moldova rupând-o de patria-mamă? Nu românii s-au cucerit pe ei 

înșiși acolo, nu românii au devenit, ca să spun așa, cei care au ales să se rupă de România, nu românii 

din Moldova, ci un alt tip de de forță politică, ulterior și ecleziastică, adică cea rusească.  

Acest gen de formulare spuneam că nu mai surprinde, de vreme ce la nivel înalt, la Moscova, se iau 

decizii și se formulează lucruri mult mai grave decât această voalată amenințare și una care nu cred 

că va afecta cu adevărat Biserica Ortodoxă Română, pentru că nu are cu ce. Când ai adevărul de 

partea ta, și adevărul istoric și adevărul în sine, eu cred că această putere pe care ți-o dă conștiința 

apartenenței la un popor, fidelitatea față de o tradiție, față de biserică, ele pot fi contestate 

răutăcios, malițios, de cei cărora nu le convin. Dar, în realitate și în perspectiva proximă istorică, eu 

cred că lucrurile se vor așeza favorabil pentru românii din Republica Moldova.  

 

Europa Liberă: Înțeleg că Prea Fericitul Părinte Daniel, Patriarhul Bisericii Ortodoxe Române, nu va 

răspunde direct Patriarhului Kiril la această amenințare.  

 

Vasile Bănescu: Nu știu exact ce va face, nu sunt la curent cu corespondența personală, dar, dincolo 

de ce a spus Sfântul Sinod - care, așa cum știți, este autoritatea supremă la nivel decizional în 

Biserica Ortodoxă Română - nu cred că mai pot apărea acum schimburi de idei, de vreme ce aceste 



hotărâri sinodale sunt ireversibile. Sfântul Sinod nu se joacă cu lucruri pe care apoi să le retracteze. 

Și cred că aceste hotărâri vor putea fi împlinite. Sigur, în timp. Sunt pași firești care se fac și în 

Ucraina, așa cum știți. 

Europa Liberă: Vă întreb și despre Ucraina, pentru că e o decizie a Sfântului Sinod, pentru că sunt 

comunități care vor să coaguleze o structură bisericească. Vă întreb imediat, însă aș vrea să 

epuizăm acest subiect, pentru că sunt decizii ale Bisericii Ortodoxe, concrete. Adică sunt fonduri 

suplimentare pe care Biserica Ortodoxă le-a cerut Guvernului, inclusiv pentru plata salariilor 

preoților din Republica Moldova. Înțeleg că pentru acești preoți există o dublare a salariilor, cel 

puțin.  

 

Vasile Bănescu: Salarii foarte mici, de altfel. 

 

Europa Liberă: Salarii foarte mici. Adică preoții de la Mitropolia Basarabiei vor avea salarii cuprinse 

între echivalentul a 1.000 euro până la 4.500 euro, plătite din fondurile publice românești.  

Vasile Bănescu Da. Pare mult, nu știu cât de mult este în realitate. 

Europa Liberă: Salarii brute, să spunem asta. 

Vasile Bănescu: În mod sigur e vorba de salarii brute. Acest tip de ajutor și implicarea statului român 

este una contextual foarte înțeleaptă. Sprijinind oamenii cu conștiință românească curată din 

Republica Moldova, ne sprijinim de fapt, pe noi, ca și în Ucraina. 

Dacă apare o entitate românească concret instituțională în aceste țări în care există foarte mulți 

români… Sigur, în Moldova sunt doar români.  

Europa Liberă: Majoritari. 

Vasile Bănescu: Majoritatea. În Ucraina, avem comunitate largă românească. De asemenea, e vorba 

și acolo de peste 100 de parohii românești. 

Unirea lor în ceea ce Sfântul Sinod a formulat ca fiind Biserica Ortodoxă Română din Ucraina, sigur, 

să nu ne imaginăm o entitate la fel, egală cu Biserica Ortodoxă Română de aici, dar e vorba de un 

exarhat, o formulă de organizare absolut prestigioasă care ar putea fi constituită și în Ucraina, spre 

binele acestor oameni. 

Europa Liberă: În acest moment, din ce știu, există un vicariat, cred că undeva în Maramureș. 

Practic, ce urmărește Biserica Ortodoxă? Să creeze mai multe parohii pentru cetățenii care au o 

naționalitate română? 

Vasile Bănescu: Da. Vicariatul e și el o formulă administrativă menită să protejeze drepturile 

lingvistice, religioase ale comunităților respective.  

Europa Liberă: Și în ce stadiu este acest proces? 

Vasile Bănescu: Înclusiv în București există o biserică pe care Patriarhia Română a pus-o la dispoziție 

comunității ucrainene de aici. Și asta de mulți ani. Reacția românilor față de alte alte spații religioase 



vecine a fost întotdeauna impecabilă. Invers nu s-ar putea spune în termeni identici.  

 

Europa Liberă: Inclusiv pentru alte religii.  

Vasile Bănescu: Inclusiv pentru alte religii.  

Europa Liberă: Există și o biserică rusească în București.  

Vasile Bănescu: Ospitalitatea liturgică. O biserică mai degrabă fostă rusească, numită și acum 

Biserica Rusă, dar fără să mai aibă un conținut uman rusesc, ca să spunem așa.  

Europa Liberă: Adica nu se mai oficiază slujbe? 

Vasile Bănescu: În limba rusă, nu. Dar rușii din România oricum, sunt foarte puțini și, acolo unde 

sunt comunități în țară, mai ales lipoveni, în mod sigur, li se respectă absolut toate drepturile.  

Europa Liberă: Vă rog să revenim un pic la la primul subiect, pentru că reprezentantul bisericii din 

Republica Moldova, vorbim de Mitropolia Moldovei, i-a cerut… 

Vasile Bănescu: Mitropolitul Vladimir. 

Europa Liberă: Da… i-a cerut Patriarhului României să fie un mediator, un liant, să poarte acest 

dialog astfel încât să fie liniște și pace între cele două biserici. Are loc acest dialog? 

 

Vasile Bănescu: Da, doar că liniștea și pacea, vreau să subliniez acest lucru, liniștea și pacea nu pot fi 

întreținute în absența dreptății și în absența exprimării libere a voinței unor oameni. Creștinismul 

mizează tot timpul pe noțiunea esențială de persoană, de persoană liberă.  

Dacă nici în biserică nu suntem respectați ca persoane libere, atunci apare întrebarea retorică: unde 

anume ne mai putem simți așa?  

Așadar, Mitropolitul Vladimir a avut două scrisori. Una în care se plângea la Moscova de neputința 

lui de a mai ține sub control fenomenul și una ceva mai tăioasă - deși în termeni diplomatici, evident 

- adresată Patriarhiei Române, în care spunea ceea ce dumneavoastră ați descris acum. Eu cred că 

nimeni nu poate opri pe cineva să facă un pas, când e vorba de tradiția lui religioasă, de atașamentul 

lui național și aceste lucruri trebuie respectate în primul rând în Biserică.  

Firește că aceste reacții apar. 

Nu era deloc de neconceput reacția și a Mitropolitului Vladimir, și a Patriarhului Kiril, care știm cum 

este orientat și angajat, așa cum nu era de mirare și nu e de mirare că au existat reacții la fel de 

transparent ostile deciziei Sfântului nostru Sinod, de a întemeia acolo o structură românească mult 

mai coerentă. Aceste lucruri nu sunt neașteptate, dar viitorul - și asta știu de la oameni care au 

studiat bine aceste probleme - viitorul aparține, de fapt, celor care rămân atașați de niște valori 

stabile. Iar valorile stabile noi le legăm și aici, în România, de Europa. Acestea sunt valorile stabile, nu 

pseudo-valorile livrate dintr-un centru ideologic - și mă refer aici la Moscova - pseudovalori care s-au 

dovedit a fi evident vide de conținut. În linii mari și mici.  



Europa Liberă: Patriarhul Daniel, înainte de începerea conflictului, de începerea invaziei Rusiei în 

Ucraina, avea un dialog constant cu Patriarhul Kiril. 

Vasile Bănescu: Constant e mult spus.  

Europa Liberă: A mers la Moscova, a slujit la un moment dat acolo, cred că în 2017. Exista o 

comunicare. În acest moment, între Mitropolia Moscovei și Biserica Ortodoxă Română, Patriarhia 

Română, mai există vreun fel de comunicare directă? 

Vasile Bănescu: Există, iată, acest tip de comunicare prin interpuși, mai degrabă. Mitropolitul 

Vladimir e cel care îi scrie Patriarhului Daniel. 

Europa Liberă: Deci, Mitropolia Moldovei. 

Vasile Bănescu: Da, Mitropolia Moldovei a făcut-o, așa cum cei din Ucraina, unde, din nefericire, să 

știți, nu s-a produs o ruptură reală de Patriarhia Moscovei. Chiar nici a structurii bisericești care s-a 

declarat împotriva războiului, împotriva invaziei din Ucraina. Nici acolo nu s-a produs totalmente o 

ruptură de Moscova.  

Europa Liberă: Știți de ce? Sau de ce credeți?  

Vasile Bănescu: Pentru că e foarte complicat, presupun contextual, să faci lucrul acesta. Există foarte 

mulți clerici, așa cum știm, atașați în continuare de reflexul lor, ca să spun așa, orientat spre 

Moscova. Dar,  oricum ar fi, știm că nu sunt vești bune legate de situația din Ucraina. Oricum ar fi, 

teritoriul religios, registrul religios se așterne totuși diferit decât cel politic, pentru că libertatea 

religioasă, libertatea de conștiință chiar nu pot fi îngrădite și aceste semnale pe care dumneavoastră 

le-ați propus spre analiză în dialogul nostru eu cred că sunt ireversibile - în sensul că românii vor fi 

din ce în ce mai mulți, cei din aceste două țări, care vor adera la structura firească a bisericii-mamă. 

În plan politic, nu ne putem pronunța, cel puțin nu eu.  

 

Europa Liberă: Profit totuși să vă întreb: ați constatat probabil și dumneavoastră, ca și noi, că 

ajutorul și sprijinul pentru refugiații ucrainieni au scăzut în intensitate.  

Vasile Bănescu: A scăzut în intensitate pentru că a scăzut și numărul refugiaților, într-un fel. 

La început, știți prea bine, Biserica a făcut primele gesturi de solidaritate și de ajutor concret înaintea 

statului român. Adică s-a mișcat mai repede instituția bisericească.  

Europa Liberă: În cazul în care se agravează din nou situația umanitară, pentru că pe front, deja, e 

mult mai gravă decât la început, încurajați enoriașii să ajute cât pot refugiații, de oriunde ar veni 

ei, din Moldova, din Ucraina? 

 

Vasile Bănescu: Absolut. E retoric să mai spun că, în mod cert, acest ajutor va exista, pentru că e 

vorba de un ajutor creștin, creștinesc, cum doriți să-l numim, caritabil, care ține de inimă. 

Nu există granițe confesionale sau naționale când e vorba de credința religioasă. Adică ajutorul 

filantropic în Biserică este, în mod evident, un derivat al al credinței. Ajută cineva care chiar crede și 

care nu se mulțumește să îndruge niște cuvinte prin care își exprimă triumfalist credința. Credința 

concretă se afirmă prin fapte. Au fost, vor fi, în funcție de necesități.  



Europa Liberă: Domnule Bănescu, aș vrea un pic să vorbim despre sărbătoarea Paștilor, dar, din 

nou, evenimentele ne-au dat un pic peste cap, pentru că știm cu toții de atacul Iranului împotriva 

Israelului și mai știm că, în această perioadă, pleacă foarte mulți români la Ierusalim, să vadă 

locurile sfinte.  Aveți o recomandare pentru ei să meargă, să nu mai meargă?  

 

Vasile Bănescu: Recomandarea Pathiarhiei Române coincide întotdeauna cu recomandarea 

Ministerului Afacerilor Externe.  

Întotdeauna există un dialog cu Ministerul Afacerilor Externe care, la rândul lui, firește, este în dialog 

cu statul Israel și subliniez relația excelentă pe care Patriarhia Română o are cu Ambasada României 

din Israel. 

Inclusiv personal am comunicat de mai multe ori cu domnul Radu Ioanid, ambasadorul nostru în 

Israel, un om foarte implicat, foarte precis în diagnosticarea situațiilor cu care se confruntă și un om 

care comunică excelent cu noi, cei de acasă. M-am bucurat foarte mult să observ lucrul acesta.  

Sfatul, dacă se poate numi așa, este cel legat de prudență. În mod cert, nici nu se poate pleca într-un 

context în care tensiunile și chiar atacurile escaladează.  

Europa Liberă: Mai organizați pelerinaje? 

Vasile Bănescu: În perioada în care vorbim noi acum, pelerinajele sunt suspendate. Nu avem niciun 

pelerin plecat în Israel. Repet, în momentul în care vorbim noi. 

Pe măsură ce lucrurile se vor desluși, se va reconfigura firește un alt proiect al acestor pelerinaje. 

Oricum nu se pleacă în condiții în care există fie și o umbră de risc.  

Europa Liberă: La final, vreau să vă rog să ne spuneți cum îi simte Biserica Ortodoxă pe creștini în 

acest an, de Paști, și care e mesajul pentru ei. 

Vasile Bănescu: Îi simte la fel de aproape. Mesajul pentru fiecare dintre noi sau mesajul sărbătorii 

Învierii, mesajul care se revarsă din această sărbătoare, care este axul credinței creștine - în absența 

Învierii, nu ar fi existat creștinism, în absența Învierii lui Cristos nu am fi putut vorbi despre 

Dumnezeirea lui.  

Așadar, Învierea - ca sărbătoare central - și Biserica transmit acest mesaj al fidelității față de adevăr.  

Dacă Cristos a înviat, înseamnă că toate cuvintele lui au fost și rămân riguros actuale și adevărate. 

Sunt cuvintele bune de mâncat, cum îmi place să le numesc, după un titlu de carte care mi-a plăcut 

foarte mult. Mesajul Învierii este acela că noi înșine vom învia, ne-o spune Cristos. Este perspectiva 

creștină. Există o viață după viață, după viața temporară, pământească, există o viață veșnică. De 

fapt, noi nu murim cu adevărat niciodată.  

Eu cu dumneavoastră, care vorbesc acum, nu suntem doar două carcase care vorbim una cu alta, ci 

suntem două persoane, persoane însemnând suflet - sufletul este nemuritor. Toți vom învia după 

moarte, la a doua venire în lume a lui Cristos. Evident, bucuria este mesajul.  

Primul cuvânt rostit de Cristos, după Înviere, a fost: „Bucurați-vă!” 



Este îndemnul care stă în miezul creștinismului. Bucuria, nu deprimarea, nu încruntarea, nu ura. E 

bucuria care se clădește prin relația rafinată cu ceilalți și, bineînțeles, prin relația cu Cristos, care e 

contemporanul nostru. A-l istoriciza pe Cristos, a-l lăsa undeva într-un mormânt prăfuit din secolul I, 

n-are nicio legătură cu creștinismul. 

Contemporaneitatea lui este ceea ce definește creștinismul autentic, pentru că el însuși o spune: 

„Sunt cu voi în toate zilele, până la sfârșitul veacurilor.” 

Așadar, să ne bucurăm de Paști!  

Europa Liberă: Domnule Vasile Bănescu, vă mulțumesc foarte mult pentru acest interviu acordat 

Europei Libere! 

Vasile Bănescu: Și eu mulțumesc mult! 

Europa Liberă: Pe dumneavoastră vă aștept și la următoarele ediții ale Interviurilor one2one. Până 

atunci, vă invit să urmăriți știrile și analizele de pe site-ul nostru și de pe conturile noastre sociale. 


